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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

X. Flores
Les tan esperades obres del nou col·legi Jaume I de 
Vinaròs, reivindicades  des de fa més d’una dècada, s’han 
iniciat aquesta setmana en els terrenys de l’antic camp 
de futbol del  Cervol  després de la signatura de l’acta 
de replanteig efectuada per l’alcalde, Guillem Alsina 
‘in situ’. L’empresa adjudicatària és  Ocide  i el projecte 
té un pressupost de 4,5 milions d’euros amb IVA inclòs, 
comptant amb un període d’execució és de 13 mesos. 
L’alcalde, Guillem Alsina, ha mostrat la seva satisfacció i ha 
recordat que s’ha hagut de realitzar “un camí que s’ha fet 
exageradament llarg” fins a arribar a aquest començament 

de les obres. També ha volgut destacar que el fet que la seva 
construcció s’haja per fi iniciat “ha estat possible gràcies al 
treball de totes les corporacions municipals des del 2007 
fins a l’actual i també al Pla  Edificant  de la Generalitat”, 
agraint també “la implicació de tots els partits de l’oposició 
del consistori”, insistint que “el col·legi Jaume I és la 
mostra que gràcies al treball conjunt de tots, els projectes 
vitals per a la nostra ciutat acaben sent una realitat”. 
Es tracta sens dubte d’una gran notícia per a tots 
els  vinarossencs, però especialment per a la comunitat 
educativa del col·legi Jaume I, tal com ha apuntat Alsina 
“perquè per fi aviat podrà deixar els barracons i començar 

Comencen les obres de construcció del  col·legi Jaume I de Vinaròs
El projecte compta amb un pressupost de 4,5 milions 

d’euros del Pla Edificant
 

El col·legi porta en aules prefabricades des de fa més de 13 anys
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ACTUALITAT

Comencen les obres de construcció del  col·legi Jaume I de Vinaròs
a oblidar aquest malson 
que dura ja més de 13 anys”. 
El nou col·legi Jaume I serà 
possible gràcies a la seva 
inclusió en el Pla  Edificant. La 
redacció d’aquest projecte va ser 
adjudicada al desembre de 2018 
i al gener de 2019 es va signar el 
contracte amb l’empresa mentre 
que el passat 18 de febrer la 
Junta de Govern va donar 
llum verda a la redacció del 
projecte d’execució del centre. 
El  CEIP  serà el primer amb 
una eficiència energètica 
de qualificació A, ja que no 
s’ha escatimat en costos de 
climatització, que superen els 
400.000 euros segons contempla 
el projecte. Tindrà tres grans 
edificis que es dividiran a les 

aules d’infantil, primària i el 
gimnàs polivalent. Així mateix 
també disposarà de dues 
pistes esportives i una àgora. 
L’accés al nou col·legi es farà des 
del carrer de Joan Fuster on se 
situarà l’entrada principal, a més 
de disposar d’una altra entrada 
secundària des del camí Boverals. 
En tots dos casos seran dos punts 
adaptats i totalment accessibles, 
com la resta de les instal·lacions 
del col·legi que també disposarà 
d’un ascensor, a més de ser 
totalment climatitzades. El 
col·legi disposarà a més d’unes 
portes especials en l’entrada 
principal del carrer de Joan 
Fuster que es tancaran en cas de 
riuada per a garantir la seguretat 
del col·legi.

Moment 
de la firma 

de l’acta de 
replanteig, que va 

fer l’alcalde al lloc 
de les obres
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ACTUALITAT

Redacció
Vinaròs s’afegirà per segon 
consecutiu a la Setmana de la 
Mobilitat amb dues accions 
impulsades des del Govern Municipal 
per a fomentar entre la ciutadania l’ús 
del transport sostenible. Cal destacar 
que aquesta forma de desplaçament, 
amb bicicleta o transport públic, 
suposa una important reducció de 
les emissions de gasos a l’atmosfera, 
a més de fer una ciutat molt més 
amable a l’hora de circular.
La primera mesura que posarà en 
marxa l’Ajuntament serà el tall del 
carrer de la Mare de Déu dels Socors 
els dies 17, 18 i 19 de setembre, 
des de les 18h fins a les 21:30h, per 
donar preferència als vianants i 
també fomentar l’ús de la bicicleta. 
D’altra banda, també es tallarà el 
trànsit al tram del passeig des de la 
Tourist Info fins la Cotxera de Batet. 
Cal assenyalar que tot i els talls dels 

carrers es permetrà l’accés dels veïns 
als pàrquings i sobretot al centre 
de salut. La segona mesura serà la 
gratuïtat del bus local Costa Nord - 
Hospital - Costa Sud des del 15 al 22 
de setembre.
El regidor de Transició Ecològica, 
Hugo Romero, ha assenyalat que 
“creiem en la mobilitat sostenible 
com el futur irrefutable de les ciutats, 
unes ciutats que pensen en una 
mobilitat més amable, més saludable 
i més eficient. Cal reivindicar aquesta 
setmana, però continuar fent accions 
tot l’any”. En aquest sentit, ha 
destacat que la bicicleta és una bona 
alternativa al cotxe o la moto perquè 
no genera emissions.
Per la seua banda, el regidor 
d’Urbanisme, José Chaler, ha indicat 
que “una altra alternativa és l’ús 
del transport públic perquè és 
segur i econòmic, a més de ser més 
respectuós amb el Medi Ambient i no 

generar problemes d’aparcament”. 
Segons afegia les dues accions 
que posarà en marxa l’Ajuntament 
són petits gestos per mostrar el 
compromís del Govern Municipal 
amb la mobilitat sostenible.
Tant Chaler com Romero han animat a 

la ciutadania a afegir-se a la celebració 
de la Setmana de la Mobilitat amb 
l’ús del transport sostenible, una 
alternativa més respectuosa amb 
el Medi Ambient i saludable, que 
ajuda a reduir les emissions de CO2 a 
l’atmosfera.

Redacció
Durant aquest any la Brigada Municipal ha realitzat diversos treballs de 
millora a la localitat per tal de reparar o substituir el mobiliari urbà del 
municipi. En concret ha canviat els bancs malmesos dels carrers de Sant 
Francesc i Maria Auxiliadora, de les places de Sant Valent i Horts dels 
Escribano, a més també del cementeri municipal. Cal destacar que els bancs 
que s’han instal·lat són del mateix tipus que els que hi ha distribuïts pel 
municipi per tal de crear una imatge uniforme.
D’altra banda, també s’han instal·lat aparca bicicletes en diferents punts de 
la localitat, com la Costa Sud, plaça de Sant Antoni i carrer de Sant Francesc 
perquè els usuaris puguen deixar les bicis de forma correcta, sense ocasionar 
molèsties als veïns.
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha destacat que “és important 
realitzar aquestes tasques per garantir unes instal·lacions en òptimes 
condicions i segures per als veïns, a més també d’oferir una millor imatge de 
la localitat”. Segons assenyalava a totes aquestes feines també s’ha d’afegir 
el canvi de les papereres de la plaça del Pare Bover pel model unificat.
Per últim, en les properes setmanes arribaran tres marquesines d’autobús 
que s’instal·laran a la parada del Portal del Mediterrani i a la Costa Sud.

Vinaròs s’adhereix per segon any consecutiu a la 
Setmana de la Mobilitat
Es tracta d’una iniciativa a nivell europeu que se celebrarà del 16 al 22 de setembre per a fomentar l’ús 
del transport sostenible que inclou el Dia Mundial Sense Cotxes

Obres i Serveis millora el mobiliari urbà del municipi
En total l’Ajuntament ha invertit prop de 40.000€ en la compra de tot el material que s’ha instal·lat a la ciutat

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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ACTUALITAT

Redacció
Vinaròs ha rebut la resolució 
administrativa de l’Estratègia de 
Desenvolupament Urbà Sostenible 
(DUSI), pas previ per a percebre 
la primera partida econòmica per 
a finançar els projectes que s’han 
posat en marxa a la localitat. En 
concret d’1,09 milions d’euros 
invertits per part de l’Ajuntament 
s’han justificat 858.366€, dels quals 
el 50% es finançaran a través del 
Fons Europeu de Desenvolupament 
Regional (FEDER), amb aquesta 
primera inversió que rebrà el 
Consistori.
El regidor d’Urbanisme, José Chaler, 
ha indicat que un dels projectes 
que s’ha posat en marxa és Vinaròs 
Ciutat Intel·ligent amb l’objectiu 
de promoure l’ús de les noves 
tecnologies de la informació́ i 
comunicació́, amb la implantació 
de la gestió administrativa perquè 
els veïns puguen fer tramitacions de 
forma telemàtica amb l’Ajuntament, 
d’una manera fàcil i senzilla.

D’altra banda, també s’ha 
desenvolupat l’estratègia 
d’Eficiència Energètica amb les 
auditories als edificis municipals 
amb l’objectiu de millorar la seua 
eficiència i reduir el consum.
Per últim, es van rehabilitar espais 
urbans degradats, en especial 
atenció al nucli antic de la ciutat, amb 
la remodelació i millora de la plaça 
de l’antic Convent de Sant Francesc, 
així també com la rehabilitació 
de la plaça de Sant Antoni amb la 
renovació del paviment.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha destacat 
que “gràcies als fons europeus es 
podrà desenvolupar l’Estratègia 
DUSI amb projectes que tenen 
com a finalitat fer de Vinaròs una 
ciutat més sostenible per a millorar 
la qualitat de vida dels veïns”. En 
aquest sentit, ha agraït el treball 
de tot el personal de l’Ajuntament 
que ha enllestit aquestes primeres 
justificacions que han permès 
rebre les primeres ajudes del fons 
europeu.

Redacció
Equips directius de les escoles del nord de la 
província de Castelló es van reunir dissabte passat 
amb els metges responsables del Departament de 
Salut de Vinaròs, pediatres i cap d’epidemiologia, al 
saló d’actes de l’hospital de Vinaròs.
L’equip directiu de Vinaròs i Salut Pública compartí 
amb els directors i directores els protocols 
establerts per al control de la pandèmia als centres 
educatius.
Es va destacar als docents, entre altres coses, 
la importància de prendre la temperatura cada 
dia abans d’acudir al col·legi, tant professionals 
com alumnes. És fonamental tenir un telèfon de 
contacte dels pares, on sempre puguen contestar 
en cas de tenir símptomes, com: febre 37.5; tos, 
falta d’olfacte…
Si es fora de l’horari lectiu, per la tarda o cap de 

setmana, si un escolar no es troba bé, cal anar a 
urgències del centro de salut de Vinaròs i allí el 
pediatra o metge de capçalera determinarà si es 
tracta d’un possible covid o no (podrien ser per 
exemple angines o tos per asma…) Si consideren 
que és possible covid, li faran la prova el més ràpid 
possible. Els alumnes i professionals dels centres 

tindran preferència per a fer la prova PCR per tal de 
controlar el brot el més ràpid possible.
També es va recordar durant la reunió que és molt 
important a l’escola la neteja de mans i la mascareta 
i que en el cas dels alumnes de 5é i 6é, cal respectar 
la distància de seguretat de 1.5 metres en tot 
moment.

L’Ajuntament rep la resolució administrativa de l’Estratègia DUSI
En total el Govern Municipal té previst desenvolupar sis projectes per al creixement urbà i sostenible de la localitat 

que es finançaran a través de l’ajuda europea

Els responsables del Departament de Salut de Vinaròs 
orienten  els directors dels col·legis sobre la Covid-19

OCASIÓN: 
VENTA DE LOCAL COMERCIAL EN VINARÒS

Precio: 62.000€. Interesados llamar al 673 820 961
DE 80M2 A ESCASOS METROS DE LA AV. PAÍS VALENCIÀ
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ACTUALITAT

Redacció
Durant els propers dies l’Ajuntament es 
posarà en contacte amb els llauradors de 
la localitat, que es van adherir a l’anterior 
campanya per al control de la mosca 
Ceratitis capitata, perquè enguany puguen 
sol·licitar de nou l’ajuda de la Generalitat. 
Cal destacar que l’insecte afecta sobretot 
als cítrics primerencs, en concret a les 
varietats (Navelina, Tomatera, Orogrande, 
Clementina fi na, Washington Navel, Navel 
Foyos, Clemenules, Nulessin, Newhall, 
Caracara, Salustiana y Nova).
Per als nous agricultors que no es van 
adherir a les campanyes anteriors, 
caldrà que emplenen l’annex adjunt i el 
presenten per registre d’entrada a l’Ofi cina 

d’Informació i Atenció Ciutadana (OIAC). 
Ho poden fer de forma presencial amb cita 
prèvia o bé telemàticament a través de la 
Seu Electrònica de l’Ajuntament de Vinaròs.
El tractament consisteix en facilitar 
Spinosad 0,024% (CB) P/V, amb raó d’un 
litre per hectàrea de cultiu, per a realitzar 
pegats. Aquest tractament està permès 
tant en produccions ecològiques com 
convencionals.
Una vegada arribe el producte, s’haurà 
d’anar a la cooperativa Agrícola del 
Salvador, de Vinaròs (Partida Capçades, 5) 
per a recollir-ho. Cal destacar que la persona 
autoritzada per recollir el tractament haurà 
d’estar en possessió del carnet professional 
per a ús de fi tosanitaris.

Redacció
Les noves analítiques 
realitzades a les aigües 
negres de Vinaròs han tornat 
a descartar la presència del 
coronavirus. Recordem que 
gràcies al conveni signat entre 
l’Ajuntament i l’empresa FACSA 
cada setmana es fan proves per 
detectar una possible presència 
del material genètic de SARS-
CoV-2, causant del coronavirus, 
i així poder controlar possibles 
rebrots al municipi, en cas de 
produir-se.
Les primeres proves realitzades 
al setembre van detectar la 
presència en nivells baixos 
de la Covid-19, però ara 
les noves analítiques han 
resultat negatives i no s’han 
trobat restes genètiques de 
coronavirus, amb els mateixos 
resultats que els mesos de juny, 

juliol i agost, on tampoc es va 
detectar la presència del virus.
L’empresa FACSA és 
l’encarregada de realitzar les 
anàlisis sense que suposen cap 
despesa per a l’Ajuntament. Les 
proves es realitzen en les aigües 
i fangs i es basen en l’extracció 
de l’ARN de les mostres per al 
posterior anàlisi al laboratori.
Des de l’Ajuntament es fa una 
valoració positiva, però es 
demana a la ciutadania que 
no abaixe la guàrdia i continue 
respectant totes les normes 
de seguretat establertes per 
les autoritats sanitàries per a 
evitar una possible propagació 
del coronavirus a la localitat. 
Aquestes normes són l’ús 
obligatori de la mascareta, el 
manteniment de la distància 
de seguretat i el rentat de les 
mans.

L’Ajuntament col·labora en la lluita contra la Ceratitis capitata
Es tracta d’una mosca que causa una malaltia que afecta als cítrics 

primerencs i l’objectiu és facilitar als agricultors la sol·licitud d’ajuda 
a la Generalitat Valenciana

Noves anàlisis descarten la presència de la Covid-19 a les aigües residuals
Les proves tornen a certificar que no s’ha detectat material genètic de SARS-CoV-2 en les darreres mostres analitzades 
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ACTUALITAT

Esta setmana ha conclòs l’asfaltat del carrer de San Joaquin. X.Flores

Redacción
Renfe recuperará dos servicios de trenes de Media 
Distancia, uno por cada sentido, entre Castellón 
y Vinaròs a partir del próximo 21 de septiembre, 
con lo que se avanza hacia la recuperación de los 
niveles ofrecidos antes de decretarse el estado de 
alarma.
Según han informado fuentes de Renfe en un 

comunicado, este servicio que se recupera  con 
salida de Vinaròs a las 7.15 horas circulará de 
lunes a viernes entre ambas ciudades y en sentido 
contrario con salida desde Castellón a las 21.09 
horas. Ambos trenes tienen origen y destino 
Valencia.
Con la nueva programación se establece una oferta 
global de 12 servicios diarios, 6 por sentido, entre la 

capital y las principales ciudades de la Plana Alta y 
el Baix Maestrat.
La horquilla de horarios se establece desde las 6.07 
horas con el inicio del servicio, hasta las 21.09 horas 
con la salida del último tren entre ambas ciudades.

Renfe recupera dos servicios de Media Distancia 
entre Castellón y Vinaròs

El servicio con salida de Vinaròs a las 7.15 horas circulará de lunes a viernes entre ambas 
ciudades y en sentido contrario con salida desde Castellón a las 21.09 horas
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SOCIETATACTUALITAT

Redacción
El portavoz adjunto del Partido Popular en 
el Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís Gandía, ha 
valorado de forma muy negativa el anuncio 
realizado por RENFE  en el que informaba que a 
partir del próximo lunes serán 6 los trenes diarios 
que conectarán Vinaròs con Castellón.

Gandía ha calificado como “una burla mayúscula el 
anuncio de RENFE porque creen que nos vamos a 
conformar con 6 trenes diarios por sentido cuando 
lo que dejó aprobado y presupuestado el gobierno 
del PP eran 12 trenes diarios entre Vinaròs y 
Castellón que es lo que merece la gente de esta 
comarca”.

Desde las filas populares se ha señalado también 
que “llevamos ya 3 meses en lo que llaman nueva 

normalidad y para el gobierno 
del PSOE la nueva normalidad es 
aquello a lo que nos acostumbraron 
durante años que es el ninguneo 
a nuestra comarca y a no tener un 
servicio ferroviario digno”.

El portavoz también ha indicado que 
“el Partido Popular no se quedará 
callado y, al igual que hicimos hasta 
lograr triplicar los trenes en 2017, 
ahora vamos a recordarle al Ministro 
Ábalos, al President Puig y al Alcalde Alsina, que 
nuestros vecinos merecen lo que tenían y el PSOE 
ha recortado”.

Gandía finalizaba anunciando que “tras el anuncio, 

a RENFE le queda por recuperar la mitad de 
los trenes que teníamos antes de la pandemia 
y queremos que los recupere ya porque las 
necesidades de nuestros vecinos no pueden 
esperar a decisiones arbitrarias tomadas por un 
gobierno que no respeta a nuestra comarca”.

X.Flores
Les associacions d’estudiants “Més 
llibertat” de la Universitat Jaume I i 
“Unió d’Estudiants
Valencians” de la Universitat de 
València han denunciat en un 
comunicat “la retallada sense cap 
tipus de raonament lògic de les 
freqüències de trens regionals que 
connecten les comarques del nord de 
la província amb Castelló i València”.
“Som molts els estudiants que 
utilitzem aquest servei per poder 
arribar a les universitats i per això és 
fonamental poder tindre una oferta 
de trens digna, tant en freqüències 
com en preu”, apunten.
També recorden que abans de 
l’arribada del COVID eren 12 els trens 
diaris amb els que es comptaven. 
I ara, a pesar de la nova normalitat 
i de l’inici de curs, “encara no s’han 
restablert totes les freqüències i 
estem lluny dels 12 trens aprovats”. 
“Si ens volen convèncer que estem en 
una nova normalitat volem tindre la 

normalitat dels 12
trens diaris. Ara en l’inici de curs 
aquesta reducció només afegeix 
dificultats als joves del nord de la 
província de Castelló”, indiquen, 
desgranant quines són.
En primer lloc, subratllen que “a 
menys trens més saturació de gent en 
els mateixos i, per tant, més dificultats 
per mantenir la distància de seguretat 
necessària”. Per això, consideren 
que “si les autoritats demanen que 
mantinguem la distància entre 
persones el que deurien fer és 
recuperar tota l’oferta de trens per 
evitar aglomeracions al transport 
públic i que no siguen les polítiques 
de mobilitat les perjudicades”.
En segon lloc destaquen que la 
retallada en les freqüències i els 
canvis d’hora que ha decidit RENFE 
perjudiquen els estudiants que veuen 
retallat un servei públic essencial 
per a desplaçar-se a la seua facultat, 
abocant a molts joves a agafar a pisos 
de lloguer a Castelló i València amb el 

cost addicional que representa per a 
les famílies en aquests moments de 
crisis.
I en tercer lloc, demanen una rebaixa 
del preu del bitllet. “Encara que 
siguen trens regionals, el servei és 
de rodalia i, per això, deurien ser 
tarifes de rodalia amb possibilitat 
d’abonaments a preus de rodalia i no 

a preus de regional”, continuen.
“Són mesures que pensem són 
essencials, raonables per no retallar 
serveis públics que gastem els joves 
i que representarien una aposta en 
favor dels estudiants de les nostres 
províncies que estudien a la UJI i a la 
UV”, conclouen.

El PP reclama la recuperación “inmediata” de los 12 trenes diarios 
entre Vinaròs y Castellón anteriores a la pandemia

Gandía: “Es una burla que RENFE anuncie a bombo y platillo que dispondremos 
de 6 trenes diarios cuando el PP aprobó tener 12 trenes diarios”

Les associacions universitàries “Més llibertat” de la UJI i “Unió d’Estudiants 
Valencians” de la UV reclamen la recuperació d’un servei de trens digne 

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia
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Las instalaciones del nuevo Centro Ocupacional, Cultural 
y Social de AFANIAD han sido escenario de una reunión 
de presentación de este nuevo recurso, con la presencia 
de las concejalas Berta Domènech, Gemma Cerdà y  Mª 
Jesús Albiol, acompañadas de sus técnicas del área.  
También acudió Elena Foix del CRIS de Vinaròs y excusó 
su asistencia el director del Centro de Educación 
Especial, Richard Campos, quien acudirá en unos días. 
También hicieron acto de presencia los concejales del 
PVI, Marcela Barbe y del PP, Manolo Celma. 
Abrió el acto Ramón Gisbert, presidente de AFANIAD 
Vinaròs, que expuso el motivo la puesta en marcha del 
Centro Ocupacional, Cultural y Social, y apuntó que 
se cumplía una de las metas que los iniciadores de 
AFANIAD Vinaròs ya habían planificado a finales de los 
años 70 y principios de los 80. 
El espacio del centro está dividido en tres grandes áreas, 
la frontal con la Librería Solidaria donde se pueden 
comprar libros, cd’s y dvd’s a precios de donativos y 
que es una herramienta para que los usuarios puedan 
socializar con las personas que se acercan hasta las 
instalaciones.  También hay una zona interna de 
trabajo, donde llevaran a cabo las tareas de todo tipo 
encaminadas a la inclusión laboral y social de cada 
usuario y otra gran área donde se aprovechará para 
poder ofrecer clases, charlas, talleres y un largo etc., 
teniendo muy presente que se priorizarán actividades 
que sean lo más inclusivas posibles. 
Por su parte, la concejala del área de Política Social del 
Ayuntamiento de Vinaròs, Berta Domenech, felicitó a 
AFANIAD por la puesta en marcha de esta instalación y 
se comprometió a ayudar a la entidad en todo aquello 
que esté en sus manos, además de animar a esta entidad 
a seguir poniendo en marcha nuevas iniciativas. 
Para terminar las intervenciones de la mesa, tomó 
la palabra Silvia Eva Guerrero, directora técnica 
de AFANIAD y Licenciada en Terapia Ocupacional, 
responsable de este programa.
Silvia desgranó la realidad de las personas con 

discapacidad intelectual, el bajo porcentaje de personas 
incluidas laboralmente, la reserva del 2% para personas 
con DI en las convocatorias públicas y también denunció 
que este colectivo en muchas ocasiones está cobrando 
muy por debajo del resto de compañeros en un mismo 
puesto de trabajo. 
Se ha felicitado por los logros conseguidos por AFANIAD, 
ya no solo en la puesta en marcha de este programa e 
instalaciones, si no por el trabajo que se está realizando, 
ya que se ha conseguido que usuarios de la entidad, 
hayan podido prepararse las oposiciones gracias a un 
programa online con la universidad de Madrid en el 
que han participado en cursos de monitores medio 
ambientales. Por ello, en las próximas fechas uno de los 
usuarios de AFANIAD acudirá a las pruebas de actitud 
para ocupar plaza de auxiliar en los Ferrocarriles de la 
Generalitat Valenciana, destacando que “justamente 
es lo que queremos potenciar, la plena inclusión de 
nuestras personas con discapacidad intelectual, pero 
para todo el colectivo de personas con diferentes 
capacidades, así como también el trabajo que vamos 
ampliar a otros colectivos como a las personas con 
enfermedad mental”.
Luego se abrió un turno de palabras que sirvió para 
matizar mejor todo aquello que se está poniendo en 
marcha en este “Centro Ocupacional, Cultural y Social”, 
dejando muy claro que no es un centro para los socios 
únicamente de AFANIAD, si no que esta entidad abre un 
recurso al servicio de toda la población con capacidades 
diferentes. 
También se ha evidenciado la buena relación de 
AFANIAD Vinaròs con los servicios sociales de la comarca, 
donde en ambas direcciones, se trabaja coordinados 
para apoyar no solo a los usuarios si no también a sus 
familias. 
También se hizo énfasis en que este programa nace 
de nuestro taller pre laboral y de El acto concluyó con 
el compromiso de todas las partes de trabajar lo más 
coordinadamente posible.

AFANIAD mantiene una reunión de trabajo con los servicios 
sociales de Peñíscola, Benicarló y Vinaròs 
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Las peñas del Villarreal CF, solidarias

SOCIETAT

Dos traíñas burrianenses efectuaron desembarcos de lechas (Serviola o pez limón) de  cerca de 100 ejemplares de 25 kg, en la lonja vinarocense. 
Ahora estamos en la época en que éstos carángidos se concentran cerca de lugares rocosos e islotes, bien próximos al litoral o en alta mar, para 
seguir su ciclo migratorio, trófico y reproductor. De manera que todos los años por estas fechas suelen atraparse estos peces por embarcaciones 
de cerco en las costas de nuestra provincia.

Fin de semana extremo en el bikepark de Vallnord. ¡Un gran equipo! Kevin 
Serrano, David Marmaña, Joan Roure y Néstor Zaragoza

Sergio, Rosa y Juanvi disfrutando del final del verano, respetando las 
medidas y protocolos del Ministerio de Sanidad establecidos por el 
COVID-19   Diari del Maestrat

Desembarcos de lechas en la lonja
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X.Flores
Els comerços de Vinaròs va tornar diumenge a treure 
els seus stocks al passeig marítim, en una nova 
edició de Les Botigues  al  carrer, organitzada per 
l’Associació de Comerciants de Vinaròs (ACV), amb la 
col·laboració de l’Ajuntament. La jornada comercial 
es va caracteritzar pel canvi d’ubicació com a mesura 
preventiva contra el Covid-19. Així, en lloc del carrer 
Major i la plaça Sant Agustí, l’escenari va ser en aquesta 
ocasió el passeig marítim, igual que en les Nits de 
Compres d’aquest estiu, amb molt més espai obert 
tant per als clients com per als 25 d’establiments que 
van participar des de les  9h  fins a les 19:30h, amb 
productes de primera qualitat i ofertes molt atractives 
per a tancar la temporada estival i donar la benvinguda 
a la temporada de tardor.

Las peñas del Villarreal CF, solidarias

SOCIETAT

Les Botigues al Carrer, al passeig marítim
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E.Fonollosa
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19
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ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (II)
Per Francisco Amat, biòleg

Durant la dècada de 1980 no hi han  missions 
cap a la Lluna.

Dècada 1990´s

El  JAPÓ, en gener de 1990, envia el seu primer 
vol a la Lluna, el Hiten, de tipus orbital, no tripulat. 
Un cop en òrbita desplega la sonda secundària 
Hagoromo per la transmissió de dades científiques, 
però impacta contra la Lluna sense transmetre res.

El 1992 els EEUU varen fer una missió en 
col·laboració amb el Japó, el Geotail, vol no tripulat 
que tenia com objectiu mesurar la gravetat i 
analitzar la presència d´elements químics (oxigen, 
sodi, silici, alumini, etc) en la mínima atmosfera 
lunar.

Els EEUU varen fer dos missions:  la Clementine 
(1994) amb vols orbitals per millorar la cartografia 
de la Lluna, i el Prospector (1998) que  cartografia  la 
gravetat i fa alguns anàlisis químics de la superfície. 
En acabar es provoca el seu impacte en el pol 
sud lunar. Cal dir, com a curiositat, que aquesta 
sonda portava restes de la incineració de Gene 
Shoemaker, important astrònom americà que en 
vida va demanar aquest destí final.

Dècada 2000´s 

2003. EUROPA.  L´agència aeroespacial europea 
ESA comença el seu programa Smart d´orbitar 
la Lluna. Des de l´orbita es fa un inventari molt 
complert dels elements químics que es troben 
a la superfície. L´aproximació de la nau es fa per 
primera vegada amb el denominat propulsor iònic 
Hall. Al final es deixa impactar.

2007. El JAPÓ hi envia la missió orbital Kaguya, 
la més important després dels últims Apollo 
americans. Aquesta sonda Kaguya porta dos 
sondes més auxiliars (Okina i Ouna). Es medeix i 
cartografia el camp gravitatori de la cara oculta, es 
descobreix un tub de lava lunar a la regió Marius 
i la presència d´urani en els materials del regolit 
superficial . El regolit és el nom que rep el material 
que forma el sol lunar. Al final es deixen impactar.

Ara entren en l´aventura lunar dues potencies 
emergents: Xina i Índia 

2007. XINA. Comença el seu programa Chang´e. És 
un programa orbital que elabora el primer i millor 
mapa 3D en alta resolució de la superfície fet fins 
aleshores. Es deixa impactar.

2008. ÍNDIA. Comença el seu programa 
Chandrayaan. També és un programa orbital que 
fa una topografia tridimensional i química de la 
superfície. Aquests anàlisis químics confirmaren la 
presència d´aigua. Es deixa impactar.

2007. EEUU.  La NASA  envia  la missió Themis 
en vol orbital al voltant de la Terra, i aprofita per 
reenviar dues sondes Artemis cap a la Lluna, que 
aconsegueixen col·locar-se en òrbita en el  punt L2 
de Lagrange Terra/Lluna.  Aquest “lloc L2” ofereix 
unes notables facilitats doncs proporciona una 
òrbita que es manté sempre en la mateixa posició 
degut a  l´acció combinada del camp gravitatori de 
la Terra i la Lluna. Des d´aquest lloc es té la millor 
posició per comunicar-se amb la cara oculta de 
la Lluna. Els xinesos també ho aconseguiran en la 
seva missió Chang´e 3 5-T1 de 2014

EEUU. Finalment, el  9 d´octubre de 2009 la 
NASA envia la missió LRO (Lunar Reconnaissance 
Orbiter) amb la sonda LCROSS, que desenvolupa 
vols orbitals, cartografia en alta ressolució la 
superfície lunar, especialment als pols per mirar 
d´esbrinar la presencia d´aigua gelada en els llocs 
en ombra perpetua. A la segona fase del coet se  
la fa impactar en el pol sud de la Lluna, dins del 
cràter Cabeus. L´impacte es va produir en el racó 
del cràter que sempre ha estat en ombra, on la 
llum del Sol no hi ha arribat en molts milers de 
milions d´anys. La polseguera formada va permetre 
trobar-hi partícules d´aigua gelada identificades 
per espectrofotometria. És doncs molt probable 
poder obtenir quantitats grans d´aigua en aquests 
cràters.  Més recentment, el passat 2019, la sonda 
LRO, també de NASA, ha pogut comprovar 
l´existència de molècules d´aigua atrapades en 
el regolit, que es comporten de manera diferent, 
qualitativa i quantitativament, segons l´hora del 
“dia”, desprenent-se del regolit amb l´elevada 
temperatura del migdia i tornant-hi amb el fred de 
la nit.

Al protagonisme clar dels USA i la URSS fins ara en 
la intenció d´arribar a la Lluna s´hi ha d´afegir ara 
per mèrits propis a la Xina. ¡ Sorprenent !, però no 
tant si tornem una mica enrere en el temps.

En el New York Times del mes d´agost de 2018 
es parlava de la presència d´unes sofisticades 
instal·lacions prop de la localitat de Bajada 
del Agrio, a la província de Neuquen, en plena 
Patagònia argentina, un lloc desert i aïllat batut 
quasi constantment pel vent patagó. El que mes 
destaca d’aquestes instal·lacions es una antena 
parabòlica gegant que s´alça uns 16 metres sobre 
el terreny, de notables dimensions i un pes d´unes 
450 tones. Ja s´ha sabut que es tracta d´una estació 
de control, exploració i observació de missions 
espaials construïda per l´exercit xinés.  Va començar 
a funcionar el mes de març del mateix any.

Sembla que la instal·lació ha estat amagada 

sota una catifa de misteri i secretisme, per que 
també està envoltada d´una amenaçadora tanca 
metàl·lica, coronada de “concertines”,  malgrat que 
procedeix d´un acord signat pel anterior govern 
argentí de Cristina Kirchner i el xinés comanat per 
Xi Jinping , i encara que en el tracte es fa palès que 
la base serà exclusivament d´utilització civil, se 
sap  que esta administrada pel Control General de 
Seguiment i Llançament de Satèl·lits de Xina, que  
informa a la Força de Recolzament Estratègic del 
ELP (Exercit Popular de Alliberació Xinés).

El fet es que tot això ha trasbalsat el govern dels 
Estats Units, fins al punt de que un portaveu del 
Consell de Seguretat Nacional de la Casa Blanca 
ha arribat a declarar: “ La estació terrestre de la 
Patagònia, acordada en secret per un govern 
corrupte (argentí) i financerament vulnerable fa 
una  dècada, es un altre exemple d´acords xinesos 
opacs i depredadors que soscaven la sobirania de 
les nacions amfitriones”.

I de cop i volta ens assabentem de l´arribada a la 
cara oculta de la Lluna de la nau i sonda  “Chang´e 
4” i el tot terreny d´exploració lunar “Yutu-2” el 
dia 3 de gener del passat 2019. Aquest Yutu-2 es 
pot moure mes eficaçment que l´anterior Yutu-1 
del Chang´e 3. Al laboratori establert a la sonda 
s´han fet germinar llavors de cotó, però que no 
han resistit les condicions de la “nit lunar”. El lander 
ja ha recorregut un quants centenars de metres 
(kilòmetres?) observant  i mostrejant els materials 
al voltant del crater Von Kármán . La prospecció 
s´ha centrat especialment en una regió on abunda 
un material amb aspecte gelatinós a primera vista, 
però que s´ha comprovat que pot tractar-se de 
formacions vítries, cristal·lines, de roques ígnies, 
produïdes per les altes pressions i temperatures 
pròpies d´un impacte.   Aquest mateix material 
ja el va posar de manifest en altres craters el 
projecte americà Apollo 17 (1972) i dels que, molt 
probablement, ja va prendre mostres el geòleg-
astronauta Harrison Schmit.

En principi es pensava que podria ser material propi 
del màntol geològic del satèl·lit, degut a que la 
força del impacte i la profunditat assolida dispersés 
part del seu material en fora , i tornés a caure a 
la perifèria del cràter, però els anàlisis immediats 
fets per el Yutu-2 no mostren cap diferencia de 
composició de la resta del regolit superficial d´altres 
localitats de la Lluna. De moment tot això es el que 
se sap oficialment dels resultats dels anàlisis de 
materials, però això no vol dir res comptant amb 
el secretisme que deuen comportar els resultats 
d´aquests projectes xinesos.
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SEBASTIÁN REDÓ

La Coral Juvenil “Sant Sebastià” va actuar el passat 
diumenge, 13 de setembre, al Vinaròs Arena 
respectant en tot moment les mesures de seguretat 
marcades per les autoritats. Malgrat les dificultats 
que comporta cantar en un espai tan gran i obert i 
portar en tot moment la mascareta. Nou dels seus 
components va oferir al públic assistent un total 
de 12 peces del seu variat repertori, dirigits pel 
seu director Carlos Vives. L’acte es va dividir en dos 
parts. En la primera part es van interpretar peces 
religioses i de música polifònica mentre que en 
la segona part va ser un repertori més tradicional 
i popular. Com a bis es va interpretar una versió 
harmonitzada per a coral de l’Himne a Vinaròs.  
A l’acabar l’acte, els components de la Sant 
Sebastià van rebre nombroses felicitacions del 

públic assistent. Esperem que prompte puguem fer els concerts amb més normalitat si cap i puguem 
retornar als escenaris habituals.

Redacció
Medios Audiovisuales del Maestrat, 
Canal 56, ha sigut un dels guardonats 
durant la 7a edició dels Premis 
Maestrat Viu que es van entregar 
dissabte a Atzaneta del Maestrat. 
Recordem que aquesta entitat 
reconeix cada any a persones o 
entitats, que a través de la seva feina, 
promocionen el valencià o difonen la 
cultura del territori.

En aquesta ocasió el jurat ha decidit 
premiar a Canal 56 amb el guardó Pere 
Labèrnia a la trajectòria col·lectiva. Es 
tracta d’un reconeixement a la tasca 
ininterrompuda que durant més 
de 30 anys ha realitzat la cadena de 
televisió amb la difusió de la llengua 
valenciana i també de la cultura del 
Maestrat. Gràcies la seva cobertura 
els municipis s’han pogut mantenir 
informats dels fets més importants 
del territori, amb entrevistes d’interès, 
connexions en directe i tota l’actualitat 
diària, sempre en llengua valenciana. 

Així mateix, també han apropat i difós 
la cultura del territori a través de les 
festivitats de les localitats.

Durant l’entrega del guardó els socis 
fundadors de Canal 56, Andreu 
Carapuig i Àngel Alcázar, van mostrar 
els seus agraïments pel premi rebut. 
Segons van coincidir la televisió 
sempre ha apostat pels continguts 
de proximitat, la majoria d’ells 
de producció pròpia i en llengua 
valenciana. En aquest sentit, afegien 
que gràcies a la feina de més de 
30 anys Canal 56 ha ajudat a la 
vertebració del Maestrat des del punt 
de vista lingüístic i cultural, i l’objectiu 
és continuar treballant perquè ho 
continue sent durant molts més anys.

Per acabar, tant Carapuig com 
Alcázar, agraïen la feina i col·laboració 
de totes les persones que durant 
tots aquest anys han fet possible 
que Canal 56 s’haja convertit en la 
televisió referència del Maestrat.

Èxit de la  Coral Juvenil “Sant Sebastià” al Vinaròs Arena

Canal 56, reconegut amb el premi Pere Labèrnia 
de Maestrat Viu a la trajectòria col·lectiva
El guardó reconeix la tasca que durant més de 30 anys ha dut a terme la cadena 
de televisió amb la difusió de la llengua valenciana i la cultura del Maestrat
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Salvador Quinzá Macip

La verdad es que teníamos ganas de 
ver y escuchar a una de las más grandes 
representaciones del folklore de nuestra 
ciudad, o podríamos afirmar “la más grande”, 
nuestras “Camaraes” de Vinaròs.
El pasado jueves día 10 del presente mes en el 
“Vinaròs arena”, es decir, en la plaza de toros, 
a las 21 horas tuvimos el gusto y la suerte de 
verlas y escucharlas.
Es la primera vez que acudía en este 
escenario a ver una actuación, y la realidad 
es que me gustó. La seguridad ante todo. A 
la entrada nos tomaban la temperatura a 
todos, a unos pocos metros pasábamos al gel 
hidroalcohólico y para finalizar con la entrada 

recogida previamente y numerada, tomar 
asiento en unas sillas distanciadas unas a 
otras y con un espacio suficiente y según las 
normas de seguridad establecidas.
Habiendo acudido a muchos festivales de 
“Les Camaraes”, pocos escenarios han sido 
tan grandes y espaciosos, con una potente 
iluminación y con un muy buen sonido por 
los técnicos ajustado a cada actuación.
La verdad es que todo salió bien. Noche 
magnífica, ni frío ni calor, con un escenario 
en que entre todos los que prepararon, 
distribuyeron y actuaron fueron unas casi 100 
personas según nos informan.
En este caso no tuvimos a la encantadora 
presentadora “oficial” Conchín, la cual en 
todas las actuaciones, con su gracia y salero 

Festival del Grup Folklòric 
Les Camaraes 80 aniversari

Como si no hubiera pasado nada

Rondalla

Laia Pauner 
exposa al 

Mandragora 
les seues 

il·lustracions 
digitals
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nos cuenta al detalle la historia de cada pieza que 
interpretan, da más, si cabe, éxito y espectáculo a 
cada actuación. Mucho ánimo Conchin y un fuerte 
abrazo virtual.
En este festival el presentador fue Tony Barreda, 
cuya presentación fue de menos a más y al final 
quedamos todos satisfechos de sus comentarios. 
Por cierto, al mencionar que no podía presentar 
Conchín, todo el público asistente le dedicó un 
fuerte aplauso. Advirtió Tony la dificultad de 
actuar y bailar con mascarilla. Creo que no tiene 
desperdicio la presentación de Tony, por lo cual, 
aquí la tienen de forma literal:
“Molt bona nit a tots, amb permís de l’autoritat, i si 
el covid no ho impedeix,  començarem l’actuació 
d’aquesta nit, esperem que siga del seu gust i al 
menys que esta estona  servisca per a evadir-nos 
un poc de tant estrès acumulat des del març passat. 
En primer lloc , agrair la idea i l’esforç de 
l’ajuntament de adequar aquest espai per a  espai 
cultural, si veuen que això te que durar, ¿¿¿seria 
bon pensament fer-lo permanent amb  una bonica 
cúpula dalt de tot??? El somiar és debades, ara ens 
posarem a la faena, que no son  hores per a fer 
tard”. Pues aquí queda.
El festival, que por lo de la pandemia tiene unos 

horarios marcados finalizó a las 22,10 horas, por 
lo tanto, algo más de una hora en que pudimos 
disfrutar, como si nos subiéramos a nuestra ermita, 
escuchando el toque cada vez mejor y más claro 
del “caragol” interpretado por el niño Juanjo Gras 
Caballer, y pudiéramos oler el sabor del “romeret” 
y “timonet”, eso sí, bajo la presencia de nuestros 
santos patronos, la virgen de la Misericordia y San 
Sebastián. “Si el meu pensament volara…”
Las piezas que nos interpretaron se establecieron 
tres formas diferentes: solo con la rondalla, la 
rondalla y el grupo de canto y todo el grupo al 
completo juntando al grupo de baile, fueron según 
Tony Barreda las siguientes: 
JOTA DE CASTELLÓ 
AMPARITO LA FILLA DEL METGE 
ALFARP 
EL BICHITO 
JOTA DE TRES 
VAREM LO LLAÜT  
ERES PERDIUETA 
FOLIAS CANARIAS 
FANDANGO D’AIORA 
CARRASCOSA
LA CAMARÀ 
COLUMBRETES 

JOTILLA DE VINARÒS

Ante los insistentes aplausos de todos, nos 
regalaron un “bis”, que no podía ser menos que 
repetir de nuevo “La Camarà”.

La verdad es que disfrutamos de la actuación, 
ya teníamos ganas de ver de nuevo a nuestras 
Camaraes. Como he dicho antes, todo salió bien. 
Si a lo largo de la historia del grupo que comienza 
desde el año 1940 según me contó la fundadora 
y en muchos años su “alma mater” Rosa Landete, 
este año están celebrando su 80 aniversario, por 
lo cual las felicitamos. Posteriormente, al menos 
para mí, a lo largo de su historia su “alma mater” 
fue Marisín Marcos, y en la actualidad todos nos 
dimos cuenta como fue dirigiendo la actuación, 
cantando, tocando “les castañetes” y bailando a 
Michel Pau, que en nuestra ciudad y esperando 
que él no se enfade, lo conocemos también por 
“Rochil” y que es el actual presidente de la entidad. 
Como he dicho ya antes, me alegro de que todo 
saliera bien. Espero y deseo al grupo que pronto los 
podamos ver de otra forma, con más público, con 
una pandemia ya pasada o superada, y les felicito 
y les deseo todo lo mejor en este su 80 aniversario.

Presentó Tony Barreda Michel Pau Juanjo con el caragol
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CULTURA

Alfredo Gómez Acebes

En el año 1770 el gobernador Jose Sanjust por 
orden del Conde de Aranda, D. Pedro Pablo Abarca 
de Bolea, presidente del Real Consejo de Castilla 
bajo el mandato de Carlos III emitía un dictado 
-conservado en el Archivo Hco. Nal.- sobre el estado 
de las cofradías, hermandades y congregaciones 
correspondientes a su gobernación. El Conde 
mandaba así los corregidores que le enviasen una 
relación de las cofradías que celebraban fiesta 
patronal con los gastos que generaban puesto 
que había demasiadas asociaciones gremiales 
que causaban un gran dispendio a los bolsillos 
particulares y se quería dejar en activo solo 
aquellas permitidas, tanto por el obispo como por 
la autoridad real. 
El Corregidor o el Alcalde Mayor solicitaron el 
listado de cada pueblo de su territorio, como así se 
hizo en el Maestrat, o sea el territorio de Montesa 
perteneciente a Morella y Peñíscola. Ello se llevó 
a cabo en el mes de setiembre de 1770, diciendo 
el gobernador de Peñíscola que se gastaba 
mucho en fiestas y que ello llevaba a la ruina de 
las familias agremiadas. Estas cofradías y gremios, 
o sea, asociaciones de personas con el objetivo 
de conservar las iglesias y ermitas, mantener el 
hospital, apoyar a sus miembros en momentos 
delicados, o simplemente mantener el culto a 
un santo se vieron cuestionadas y auditadas sus 
cuentas. Vinaròs contaba entonces con cerca de 
6.000 habitantes, sus cofradías recaudaban y se 
gastaban la no desdeñable cifra de 453 libras al 
año, más que cualquier otro pueblo de la comarca 
por el alto número que tenía.

Nos interesa solo la relación de las que había en 
Vinaròs en ese momento, sin entrar en más detalles 
y si falseaban o no las cuentas, aunque el listado de 
ese año sí es exacto, y que eran las siguientes:

-Cofradía de San Pedro. De los pescadores. De las 
más antiguas de la población, tenía aprobación del 
Ordinario desde 1602. Se pagaban 6 dineros por 
entrada  y se gastaban 17 pesos en la festividad. 
-Cofradia de San José. De los carpinteros. Anterior 
a 1590. Su gasto se elevaba a los 14 pesos.
-Cofradia de San Salvador. De los labradores. Una 
de las más antiguas de la ciudad y más numerosa. 
Aprobada por el Ordinario. De entrada tenía 20 
pesos dados por los cofrades además de 20 pesos 
más en limosnas de todo el pueblo por las misas, 
sobre todo del alba. Gastaba anualmente 51 pesos 
además de 37 pesos el día de la fiesta en la corrida 
i “joies” con  animales. No especifica quien pagaba 
el resto. N.A: Les “joies” eran una fiesta en las cuales 

los mozos, sobre un caballo o asno, tenían que 
atravesar al galope con un palo una arandela de 
la cual colgaba el pañuelo de su amada, con un 
premio o “joya”. 
-Cofradía de la Purísima. Anterior a 1514, quizás la 
más antigua de la ciudad. Recibió la bula pontificia 
en 1632. Recaudaba 180 pesos de los cuales 140 
eran de limosnas voluntarias y del clavario.
-Cofradía de Santa Bárbara. De los labradores. 
Fundada en 1600. Tenía de entrada un real de 
vellón por cada cofrade y su gasto anual era de 6 
pesos.
-Cofradía del Rosario. Fundada en 1570. Su 
entrada consistía en 20 pesos que se sacaban de los 
rosarios que se sorteaban los domingos primeros 
de cada mes, y su gasto ascendía a 36 pesos cuyo 
exceso costeaba el clavario. 
-Cofradía de San Telmo. De las más antiguas, 
anterior a 1590. Con bula pontificia desde 1619. 
Tenía 18 pesos de entrada que aportaban los socios 
marineros y para las fiestas se gastaban 38 pesos, 
aparte de dos corridas de toros que organizaban 
de su bolsillo.
-Cofradía de San Cristóbal. Fundada en 1716. 
Aprobada por el Ordinario. De entrada tenía 2 
pesos, y gastaba unos 12 en la festividad.
-Cofradía de Santa Lucía. Anterior a 1613, 
aprobada por el Ordinario en 1705. Ingresaba 2 
pesos que sacaba de la limosna del platillo de 
la iglesia. Su gasto total importaba 12 sueldos 
suplidos por el clavario y los socios.
-Cofradía de Santa Ana. De los tejedores. De 
las antiguas de la población. Aprobada por el 
Ordinario en 1597. De entrada tenía 1 peso y medio 
del  platillo de la iglesia. Gastaba anualmente 12 
pesos. 

-Cofradía de Jesús. Fundada en el año 1603 por el 
Mayor de la Orden de Santo Domingo. Aprobada 
por el Ordinario. Su entrada era la limosna del 
platillo de la iglesia y tenía 18 pesos de gasto 
anual. 
-Cofradía de San Antonio. De San Antonio Abad, 
fundada en la Ermita y ligada al Salvador en 1722, 
aprobada por el Ordinario en ese año. Tenía de 
entrada 5 pesos y el gasto era de 9 pesos, resto 
que daba la cofradía del Salvador de la limosna 
voluntaria que recogía. 
-Cofradía de la Sangre. Ligada al convento de San 
Agustín fue fundada en 1695. Poseía unos ingresos 
de 20 sueldos pero gastaba más de 40 pesos 
anuales. El resto no se sabe de dónde provenía. Ni 
tan siquiera tenía aprobación del Ordinario.
-Cofradía del Carmen. Ligada al convento de 
San Agustín cuando se establecieron en Vinaròs. 
Fundada en 1598. Solo tenía los ingresos de 
limosna y varios sorteos. Su gasto anual era de 4 
pesos.
-Cofradía del Consuelo y de la Correa. Fundada en 
el convento de San Agustín por su prior a principios 
de siglo XVIII con facultad pontificia concedida en 
1758, “y paga cada uno de sus cofrades al mes quatro 
quartos y, quando muere algúno, dos quartos más y 
se saca de los mismos cofrades otras limosnas para 
sufragio los mismos que mueren; y todo esto cede en 
beneficio del convento”. 
Sobre las cofradías del Socorro (anterior a 1713) y 
de los Dolores (anterior a 1613) no aparecen datos. 

El valor monetario era:  
1 libra = 20 sueldos = 240 dineros
1 libra = 15 reales vellón.
1 peso = 20 reales vellón.

Amics de Vinaròs convoca el XII Certamen Internacional d’Aquarel·la Puig Roda

Las cofradías de Vinaròs del  S. XVIII
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Diego El Cigala actuarà al Festival Vinaròs Arts Escèniques

   T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                    ÀGORA   
    Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“ Crist de nou crucificat ” 
de Nikos Karantzakis 

divendres, 25 de  setembre , 17,30h.  
Biblioteca Municipal Vinaròs 

           Presenta el llibre : Neus Olives 
 
 

 
 
 

El Crist de nou crucificat és una novelꞏla on l’autor es  fa 
múltiples preguntes al voltant de la condició humana: 

 
deixaríem morir el veí de fam, un cop i un altra assassinaríem per 
enveja, insistiríem en crucificar a Jesucrist, com ja vam fer... ??? 

CULTURA
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OPINIÓ PESCA

Andrés Albiol Ullàs

Recuperando producciones de pesqueras
Semana con unas aguas tranquilas. Se faenó normal los cinco días en todas las modalidades. Las 
capturas fueron en aumento. Y las cotizaciones estables.
La pesca de arrastre subastó a diario langostino, cigala, calamar, choquito, p. de S. Pedro, pescadilla, 
peluda, rape, caracol, galera, rubios, móllera, jurel, caballa, canana, pulpo blanco y morralla.
El cerco, nuestras traíñas están fuera, pero el lunes dos llums atraparon 500 cajas (6 kg/caja) de 
jurela, 50 de lisa y 50 de lliri. El martes, entre dos desembarcaron 90 lechas de 25 kg/pieza. Y otra 
llevó 350 cajas (8 kg/caja) de boquerón. El miércoles, una traíña vendió 150 de jurela. Y el jueves 
nada. La procedencia era; 2 de Burriana y 1 de Castellón.
La flota de artes menores, las trasmalleras ya desarmaron del llagostí al atrapar pocos. Ahora cinco 
lo hacen a la sepia y mabre. Dos al pagel y corvina. Dos al lenguado, rombo y raya. Y dos a la 
langosta, bogavante, cabracho, dentón, chopa, brótola y corva.
La recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres embarcaciones (1 de Bló) subastaron ejemplares 
de 1 a 3 kg.
El palangrillo costero, tres barquitas calan este arte de anzuelos para capturar lubina, dorada, 
pargo, sargo y congrio.
La marrajera, un barco de Blanes (G) arribó con 2.000 kg de pez espada. 
Y la pesca del atún rojo, entre tres barcos el pasado periodo semanal capturaron al anzuelo con 
línea de mano 15 tonyines de 50 kg/pieza.

Ecos de ‘mar’; Pescados, natural fuente de Omega-3
 Es un grupo de ácidos grasos esenciales para el buen funcionamiento del organismo humano. Sin 
embargo, nuestro cuerpo no los puede fabricar, de manera que deben asimilarse a través de los 
alimentos, en especial de los peces, y sobre todo de los azules. E, incluso, también en el marisco 
como el mejillón, almejas, etc.
Sanidad Marítima nos recomienda su consumo para evitar enfermedades cardiovasculares, etc., 
pues estudios concluyeron que cerca del 90% de varones tenía menos riesgo de muerte súbita, los 
que tenían mayores niveles en la sangre de Omega-3, ya que al parecer dichos aceites limpian las 
arterias y las mantienen flexibles. Su ingesta conserva la elasticidad de nuestra piel. Su consumo 
repercute positivamente en el desarrollo neurológico, sensorial y cognitivo de los niños, así como 
su capacidad visual. Por ello se aconseja para las mujeres embarazadas. En beneficioso para 
patologías inflamatorias como artritis, reumatoides, inflamatoria intestinal. Para la salud mental 
pos parto evitando la depresión. Mejora a los pacientes de esquizofrenia y enfermedad bipolar. Y 
además del papel inhibidor en el desarrollo de tumores como el de mama, próstata, hígado, colon, 
ovario, etc.

Artilugios pesqueros; la casimba 
Es similar a un salabre pero sin mango, o sea, consiste en un aro de casi 1 
m de diámetro que por su borde se le embasta una bolsa de red de malla 
de figura cónica, para quedar un paño embolsado. Del círculo del aro se 
toman tres puntos equidistantes en triangulo, para atar un cordel de 1 
m de longitud en cada punto y reunirlos en sus extremos, formando así 
una gaza, para atarle un largo cabo con que poder dejarlo caer en vertical 
por acantilados hasta el agua, escolleras altas y verticales de puertos con 
marea, desde antiguos castillos o murallas que lindaban con el mar, etc., 
de esta manera cuando con la caña o sedal se atrapaba un pez, según su 
peso era difícil izarlo y que no se rompiera el hilo o se desamara. Así el 
pescador juntaba el hilo de su línea de pesca con el cabo de la casimba, y 
dejándola caer hasta la superficie del agua introducía el pez en el aro con 
el saco embolsado. Luego solo tenía que subir la casimba con la presa 
dentro sin peligro ya de escapársele.  

És una de les múltiples espècies que hi ha 
d’estos peixos de l’orde dels Selácis i de la 
família dels Esquàlids. També és conegut per 
agullat, kelvin, porc marí gratellós i gutxo brut. 
En castellà li diuen quelvacho granuloso. El seu 
nom científic és Centrophorus granolosus. Té 
un cos fusiforme i esvelt. Cap aplanat. Rostre 
deprimit. Boca en posició ínfera, arquejada amb 
plecs labials. Posseïx diverses fileres de dents 
en ambdós mandíbules, però només una filera 
en cada maxil·lar és funcional, la resta estan 
preparades per a restituir. Els superiors 13-15 
són unicuspidades, no imbricades i agudes. 
Les inferiors amples i imbricades de cúspide 
baixa i abatuda. Morro arredonit. Solapes nasals 
xicotetes i bilobades. Espiracles verticals i llargs. 
Ulls grans, allargats, amb pupil·les verdes. Sense 
membrana nictitant. Té 5 parells de clavills 
branquials per costat sent xicotets i baixos. El 
seu cor posseïx un con arterial proveït d’unes 
quantes vàlvules. 
De les dos aletes dorsals, la segona és major. 
Ambdós precedides per una espina albergada 
en un solc lateral. L’extrem posterior de les 
pectorals està prolongat en punta. Les ventrals 
són xicotetes i en els mascles a més modificades 
en el doble òrgan copulador. El lòbul superior 
de la cabal està ben marcat. I sense annals. El 
seu esquelet és cartilaginós no ossificat. Estos 
peixos tenen gran quantitat d’urea en el múscul, 
així que una vegada capturats es trossegen per 
a netejar-los ràpid amb aigua fresca, de manera 
que desapareix a l’instant l’olor amoniacal, o bé 
per guisar-se simplement s’escalden les seues 
carns. Pell aspra utilitzada també per fusters 
com a escat granulosa, amb els seus denticles 
dèrmics d’aspecte a una petxina apuntada que 
està recorreguda per unes quantes costelles que 
convergixen en la part aguda. Les dites petxines 
estan situades a manera de mosaic. També 
s’utilitza per a l’elaboració de bosses de mà 
femenins. De color gris terrós i fosc, amb tons 
violacis. Cara ventral blanquinosa. Talla màxima 
1.5 m. Ovovivípar. Es reproduïx tot l’any, amb 
ventrades d’1 o 2 fetus amb una gestació de 2 
anys. Demersal en fons a partir dels 400 m. Bon 
nadador. Forma grups migratoris. Menja peixets, 
cefalòpodes i crustacis. Sense bufeta natatòria, 
però el seu oliós fetge ric en escualeno, li fa 
en part la dita funció. Es captura amb tremall i 
aparells palangrers de fons. En països nòrdics 
els fumen. En el sud els assequen o assaonen. 
I ara es comercialitza fresc i congelat. Els seus 
proteiques i blanques carns no tenen greix. Es 
menja adobat i en salses.

Pescadores con sus atunes preparándolos para la subasta
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OPINIÓ 

Endavant el Jaume I !
Per S. Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

¿Pretende esconderse el 
gobierno municipal?
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

De l’obertura de les escoles 
a l’inici de l’escola Jaume I
 Per Fernando Juan

Setembre de 2020: Inici de curs 
escolar, inici de les obres de 
construcció del CEIP Jaume I. 
Ja és un fet. S’han iniciat les 
obres de construcció del CEIP 

Jaume I. Un centre educatiu que es va proposar 
per a construir allà per l’any 2007 (ha plogut molt, 
i no precisament bé), una proposta de construcció 
que en els seus inicis tenia un altre emplaçament 
diferent a l’actual, una proposta de construcció 
que la Generalitat Valenciana havia de materialitzar 
mitjançant CIEGSA (si us plau, amable lector, face 
recerca a Google de CIEGSA, i segur que entén 
alguna cosa més que alguns dirigents actuals del 
PP), i que després de molts entrebancs, artifi cials 
i artifi ciosos, va veure com es va fer de dia (la 
construcció) quan el govern de la Generalitat 
Valenciana en la passada legislatura, presidit pel 
socialista Ximo Puig, va resoldre el problema amb 
el programa EDIFICANT, un programa on es feia la 
cessió de la planifi cació als ajuntaments.
A Vinaròs, la nostra ciutat, l’actual govern i 
l’immediatament anterior (ambdós amb regidors 
socialistes) es van posar a la feina, i després d’un 
avantprojecte, projecte i licitació, aquest mes de 
setembre han començat unes obres que, esperem, 
després de 13 mesos, donaran el seu fruit, el 
nou CEIP Jaume I. I mentrestant, tot l’espai on 
s’ubica, l’antic camp de futbol del Cervol, ha estat 
urbanitzat i se l’ha dotat de tot el necessari, per part 
de l’Ajuntament, perquè, una vegada acabades les 
obres, aquest pugue començar a complir la seua 
funció: ENSENYAR, en unes estructures educatives 
dignes i similars a les d’altres escoles públiques de 
la nostra localitat, deixant els barracons només per 
a allò que realment van esser pensats: ubicar, de 
manera molt transitòria i excepcional, la població 
educativa (MAI 13 anys).

La pasada semana el 
Partido Popular de 
Vinaròs anunció que 

en el pleno de este próximo jueves presentará la 
petición de una comisión de investigación sobre el 
cambio en la circulación realizado en la costa sur. 
Alsina ha callado como siempre, pero sus socios 
de Podemos sorprendían en el Diariet con una 
columna de opinión en la que anunciaban que se 
opondrían y animaban a la oposición a no aprobar 
dicha comisión.
Si al fi nal el PSPV-PSOE vota en contra de esa 
comisión de investigación lo único que demostrará 
es que se esconde y no pretende dar explicaciones. 
Y claro, un gobierno como el de Guillem Alsina y 
Anna Fibla que presume de ser transparente ¿qué 
problema tiene en informar y que se pregunte a los 
técnicos municipales sobre una decisión que ha 
provocado accidentes de circulación que antes no 
se producían?
En la costa sur hoy los vecinos tienen un problema 
que antes de la decisión de Alsina y Fibla no 
tenían. Los adolescentes deben usar y cruzar 
obligatoriamente la N-340 para ir al instituto 
cuando antes no era necesario porque tenían una 
ruta alternativa. Las personas de edad avanzada 
deben usar y cruzar la N-340 para ir al casco urbano 
cuando antes no era necesario. Todos deben 
realizar diariamente varios kilómetros más para sus 
desplazamientos cuando antes no era necesario. 
¿Y todo esto por qué? 
Las razones son muy simples: Alsina y Fibla dijeron 
que tomaban una decisión provisional para que 
la gente tuviera espacio para pasear y correr 
cuando terminó el confi namiento y decidieron 
por su cuenta y riesgo convertir esa medida en 
defi nitiva cuando ya el uso es mínimo y genera 
más problemas y molestias que soluciones.
Podría hasta entender que al escribano de Podemos 
en el Diariet (antes escribía como Associació de 
Veïns Migjorn pero ahora están callados hasta que 
vuelva un gobierno del PP) le parezca mal que se 
quiera conocer quien tomó una decisión, pero 
habrá que recordarle que rendir cuentas ante los 
concejales es obligación de todos los servidores 
públicos. Qué tiempos aquellos en los que 
Podemos y el PSPV-PSOE exigían la transparencia 
que ahora no ofrecen.
El jueves en el pleno veremos cómo se posiciona 
cada uno. Después de votar que nadie nos venga 
con cuentos ni excusas. No se puede estar en dos 
sitios a la vez.

Ja han començat les obres! 
Ja tenim en marxa el Jaume I! 
En la mateixa setmana que 
els escolars es retrobaven de 

nou en les aules, en el solar buit que havia estat 
el camp de futbol del Vinaròs CF, entraven les 
màquines per començar a replantejar el terreny 
per fer l’escola nova. Escola de barracons que 
deixaran, esperem, pel curs 2022/2023 i gaudiran 
de l’equipament més modern que hi haurà en les 
nostres comarques. 
Ja està bé, ja n’hi ha prou, no en volem més 
barracons que supleixen defi ciències històriques. 
Esperem que no n’haguéssem de veure mai més. 
Ara cal que també es pose en marxa la reforma de 
l’Institut Vilaplana per acabar de tenir unes aules 
dignes en aquest poble. 
Cal recordar que el projecte d’aquest col·legi 
data de la legislatura 2003/2007. Han hagut de 
passar quatre alcaldes més per poder aconseguir 
començar l’obra. Cert que cadascú ha fet la seua 
feina. No volem retraure a ningú del poble la culpa 
de l’endarreriment de l’obra. 
Cal recordar que ha estat la Generalitat la que és 
i era la responsable de dur endavant el projecte 
i aquesta va ser regida fi ns al 2015 pel PP. 
Recordarem allò que no van acceptar el terreny 
que se’ls oferia des de l’Ajuntament de Vinaròs 
perquè era un terreny de forma irregular (de traca 
i mocador). Altres ajuntaments han anat canviant 
la seua ubicació fi ns que es va decidir posar-lo al 
lloc que aquesta setmana han entrat les màquines. 
Fou en l’anterior legislatura amb l’alcalde 
Enric Pla al capdavant i el canvi de rumb en la 
Generalitat amb el Govern de coalició quan ens 
vam assabentar que no hi havia cap projecte 
per poder posar en marxa la construcció. S’ha de 
saber que el fi nançament de la construcció del 
projecte del CEIP Jaume I va ser acceptat pel Banc 
Europeu d’Inversions l’any 2008, els supervisors 
del BEI es van quedar astorats en conèixer que en 
la GVA mai va existir cap projecte (2008/2018) fi ns 
que en gener de 2019, l’Ajuntament de Vinaròs 
es va plantar i va assumir el lideratge de portar 
l’escola Jaume I a Vinaròs. Sent Vinaròs el primer 
ajuntament a incorporar-se al nou sistema de 
gestió. 
 I llavors es va posar tot en marxa. Els tràmits 
burocràtics són interminables, pràcticament 
eterns però, a partir d’aleshores la cosa sí que va 
rutllar.  La GVA no va fer com els anteriors inquilins 
del palau de la Generalitat i van assumir la tasca 
de donar-li via. Han hagut de passar un parell 
d’anys més d’ençà que de nou es va engegar de 
veres el projecte. 
Tota la feina ben feta té la seua recompensa i 
aquesta ens toca gaudir-la a tot el poble, un nou 
equipament, una nova escola, un lloc digne en 
comptes de barracons. 
En aquesta legislatura amb l’alcalde Guillem 
Alsina recolzat per la coalició PSOE - TTSV tenim el 
convenciment que es podrà inaugurar i lluir com 
correspon aquest esforç en el qual han intervingut 
tantes persones.  Vinaròs, 19 de setembre de 2020.
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OPINIÓ 
Veurem l’abocador segellat?  

Por Juan A Blanchadell
LAMENTACIONES Y TEATRO POLÍTICO Manuel Villalta-Esquerra Unida

El pasado sábado por 
la tarde se produjo un 

importante incendio en el vertedero comarcal de 
Cervera, ese que nos ha venido costando 79 euros 
anuales por vivienda y que parece ser que no es 
el primero que ha sufrido. Afortunadamente los 
bomberos de la Diputación auxiliados por bomberos 
forestales consiguieron extinguirlo durante la 
mañana del domingo, debiendo utilizar a fondo los 
aljibes de agua de los que la  planta está dotada.
No tenemos noticias de los daños producidos en la 
maquinaria, por lo que sólo nos queda confiar en que 
se reparen cuanto antes los desperfectos de manera 
que el incendio no tenga consecuencias que 
paralicen el vertido de las basuras, lo que supondría 
volver a tener el problema de donde llevar nuestra 
basura. 
Ello nos ha hecho pensar en el antiguo vertedero 
del camí de Canet, clausurado por una  orden de 
la Generalitat en el 2010, un par de años antes que 
se inaugurara la planta de Cervera. Un vertedero que 
pese a estar colmatado tuvo que seguir funcionando 
hasta que se buscó la solución provisional de enviar 
nuestra basura a Alicante, hasta que en el 2012, tras 
muchos años de retrasos, la Generalitat inauguró 
por fin la planta de Cervera. 
La Generalitat gobernada por el PP, ya en el 2010, 
durante nuestra etapa de gobierno, se comprometió 
a sellarnos el vertedero clausurado, pero no fue 
hasta el 2016, con el primer gobierno del botánico, 
que sacó a licitación el proyecto de sellado, teniendo 
que esperar de nuevo hasta Enero de este año a que 
el Director General de Cambio Climático del segundo 
gobierno del botánico anunciara en Vinaròs que ya 
se había sacado a licitación la obra, que se habían 
presentado 10 empresas y que en unos cinco meses 
se iba a designar la empresa adjudicada.
Ahora otro pasito dilatorio más; cuatro meses 
después rebasado  aquel plazo, en comisión se nos 
informa que la obra ya ha sido adjudicada y que 
está en el proceso para designar al director de la Obra. 
Ojala que para lo poco que queda por hacer para 
comenzarla, aceleren el  ritmo para que los más de 
diez años que llevamos esperando no se eternicen 
aún más, máxime cuando poblaciones vecinas ya 
han sellado sus vertederos municipales.
Y aún a riesgo de ser pesado por haberlo repetido en 
otras ocasiones, tengo que recordar que el pozo y 
las instalaciones que suministran el agua potable 
a Vinaròs están justo al lado de este vertedero y que 
sería imperdonable para el gobernante de turno 
que filtraciones desde el vertedero sin sellar nos 
contaminaran el agua de Vinaròs.
El Consell de la Generalitat de los pactos del 
botánico uno y dos siguen sin invertir en Vinaròs, 
dilatando todas las inversiones prometidas.  En el 
puerto no viene un euro más de lo que por ley le 
toca, peor aún, lo poco que se invierte lo tiene que 
aportar el Ayuntamiento; el nuevo colegio Jaime 
Primero lo tiene que gestionar y anticipar el pago 
el Ayuntamiento con el riesgo de endeudamiento 
si la Generalitat no le cubriera los gastos de la 
construcción; de la ampliación del Vilaplana ya 
ni se habla; lo mismo que del nuevo ambulatorio, 
visto lo cual el equipo de gobierno tiene que dejar 
su conformismo para con los suyos a un lado y ser 
mucho más reivindicativos.

Por lo que hemos leído en la prensa local, TOTES 
I TOTS SOM VINARÒS, ante la celebración del 
concurso de recortadores en la plaza de toros 
de Vinaròs, se lamentaban de no haber podido 
prohibir el dicho acto.
Según el argumento principal que 
manifiestan es que existe un vacío legal en la 
correspondiente ley.
En Izquierda Unida entendemos que después 
de visto lo visto, el vacío que existe es en los 
responsables políticos municipales que nos 
gobiernan. Vacío de seriedad, responsabilidad 
y coherencia. Y según se ha comprobado una 
gran parte de teatro político. Y ahora lo que se 
pretende es vendernos la moto.
Puede que en este tema exista un vacío legal 
que deje a los Ayuntamientos indefensos 
a la hora de poder tomar alguna decisión. 
Pero en Izquierda Unida entendemos que 
los representantes municipales que están en 
contra de esta clase de actos, como así lo han 
manifestado , no pueden ni deben quedarse 
de cruzados  brazos excusándose en el vacío 
legal. Existen otras medidas y otros medios que 
se hubiesen podido utilizar como  así lo han 
hecho otros Ayuntamientos, que TOTES I TOTS, 
también deben de conocer, o no les interesa 
conocer.
Sobre el mismo tema y con el mismo vacío legal, 
también se encuentran los representantes 
municipales del Partido Socialista, aunque 
con otra visión y actuación muy diferente a la 
de sus socios de gobierno, como se ha podido 
comprobar.
Ellos en ningún momento han lamentado el no 
poder prohibir el acto, sino todo lo contrario, 
como  así lo ha demostrado el mismo concejal 

de Proyección festiva anunciando y 
promocionando el acto. Solo le ha 
faltado vender entradas y hacer el 
paseíllo con los recortadores.
Compañeros de TOTES I TOTS, con 
actuaciones como las expuestas no caben 
lamentaciones. Lo único
que cabe es lo que se ha hecho, teatro político.
El que no se ha pronunciado sobre el tema 
ha sido el Partido Popular, aunque de ellos 
ya sabemos de tiempo que están a favor de 
todos los actos taurinos, ya que los consideran 
actos tradicionales y culturales. Como en los 
tiempos de la antigua Roma, el circo con leones 
y esclavos.
Ahora eso sí, se preocupan con criticas de la 
grave situación sanitaria que estamos pasando. 
De la falta de test a profesores y alumnos. De 
la seguridad de la gente y de la preocupación 
de la expansión de la pandemia. Pero no les 
preocupa que se realice un acto multitudinario 
que como se ha podido comprobar en muchos 
temas no se han cumplido algunas de las 
medidas de seguridad siendo un peligro para 
la gente.
En Izquierda Unida entendemos que el enfoque 
utilizado por el PP en este tema esta hecho con 
una gran dosis de hipocresía partidista y de 
teatro político.
Y claro, claro compañeros de TSV, claro que 
la rueda de prensa del Sr. Amat, y lo que 
se pretende con ella es un teatro político 
partidista, de eso no cabe ninguna duda. Pero 
eso puede quedar sin argumentos y no dar 
facilidades a la oposición si se hacen las cosas 
como se deben  hacer, y no con lamentaciones 
ni con teatro político.
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Club de Pesca Vinaròs
El pasado sábado se disputó en la 
Platja del Fortí nuestro quinto social 
de la presente temporada. El buen 
tiempo y la ausencia de viento hacían 
presagiar una noche divertida con 
abundantes capturas. Pero esto es 
pesca deportiva, y nunca es lo que 
parece, por lo que los 22 asistentes 
al campeonato debieron trabajar 
muchísimo para lograr piezas válidas. 
El concurso dio inicio a las 21 horas, 
y las primeras capturas tardaron 
en aparecer. Ya bien entrada la 
noche empezaron a salir peces de 
especies diversas, tales como sargos, 
doradas, mabres, jureles y algunas 
otras, todas a diferentes distancias y 
profundidades, lo que ya dejaba claro 
que la clasificación seria dura. A las 
03 horas de la madrugada se dio por 
finalizado el campeonato, resultando 
la siguiente clasificación:
1º clasificado, Isaac Taviro con 1315 
puntos

2º clasificado, Ivan Brandolese con 
680 puntos
3º clasificado, Marc Boix con 585 
puntos
En cuanto al premio a la pieza mayor, 
en esta ocasión fue una mabra de 440 
gramos capturada por Javier Senén.
Tras la entrega de premios se procedió 
al sorteo de la porra de la jornada, 
un jamón, resultando premiado el 
número 57, recayendo el premio de 
esta manera en Victor Sabaté Gascó.
Finalmente, queremos recordar que 
en nuestro próximo concurso tendrá 
lugar el sábado 26 de septiembre en 
el Dique de Levante, y en esta ocasión 
será un Open de 24 horas por parejas, 
copatrocinado por Bar Restaurante 
Les Capsades y Trabucco. Pero antes, 
se darán cita nuestros grandes 
campeones, nuestros infantiles, 
mañana domingo también en el 
Dique de Levante.
Gracias a todos por vuestra asistencia, 
y como siempre, buena pesca a todos.

5º SOCIAL CLUB DE PESCA VINARÒS
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EMIARE
ESCOLES MUNICIPALS D’INICIACIÓ, ANIMACIÓ 

I RECREACIÓ ESPORTIVA

Més info en la 
web del CME: 
esports.vinaros.es

INSCRIPCIONS A PARTIR DEL 15 DE SETEMBRE 

NOMÉS EN LÍNIA A LA PÀGINA: 

https://inscripcions.vinaros.es

EF  DE BASE (EFB): EI4 (P4) I EI5 (P5) 

MULTIESPORT: DE 1r A 6é DE PRIMÀRIA 

AERÒBIC INFANTIL: DE 3er A 6é DE PRIMÀRIA

VINARÒS 2020/2021
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ANUNCI D'APROVACIÓ PROVISIONAL

 

 

El Ple d'aquest Ajuntament, en sessió ordinària celebrada el dia 31 d’agost de 2020 va acordar 
l'aprovació  provisional  de  la  modificació  de  l’Ordenança  reguladora  de  preus  públics  per 
prestació de serveis o activitats socioculturals i d'esplai . 

 

I en compliment del que es disposa en l'article 17.2 del Text Refós de la Llei Reguladora de les  
Hisendes  Locals,  aprovat  pel  Reial  decret  Legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  se  sotmet 
l'expedient a informació pública pel termini de trenta dies a comptar des de l'endemà de la 
inserció d'aquest anunci en el  Butlletí Oficial de la Província, perquè els interessats puguen 
examinar l'expedient i presentar les reclamacions que estimen oportunes.

 

Durant dit termini podrà ser examinat per qualsevol interessat en les dependències municipals 
perquè es formulen les al·legacions que s'estimen pertinents. Així mateix, estarà a la disposició 
dels interessats en la seu electrònica d'aquest Ajuntament [http://vinaros.sedelectronica.es].

 

Si  transcorregut  dit  termini  no  s'hagueren  presentat  reclamacions,  es  considerarà  aprovat 
definitivament dit Acord.

En Vinaròs, a 03 de setembre de 2020

L’Alcalde de Vinaròs

Guillem Alsina Gilabert

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen difi cultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratifi cant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1. EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI
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PUBLICITATESQUELES

Els seus fills, néts, nebots i amics,
la recordarem amb molt de carinyo.

 
Al cel sigui.

Rosa Artola Sainz de Aja
Vinarossenca de naixement i de cor

ha mort a Barcelona el 14 de setembre 
de 2020 a l’edat de 89 anys

A.C.S.
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agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Ofi cina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

19 setembre MATEU c. Sant Francesc, 103

20 setembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

21 setembre PITARCH c. del Pilar, 120

22 setembre VINARÒS FARMACIA av. País Valencià, 15

23 setembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

24 setembre ROCA San Francisco, 6

25 setembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:09:22

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 09.48 14.28 4h. 40min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 Intercity 18.35 20.40 2h. 5min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:10:23

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 06.07 08.22 2h. 15min. 12.30
14437 REGIONAL 09.15 11.47 2h. 32min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
14022 REG.EXP. 14.12 16.14 2h. 2min. 14.10
38022 REGIONAL 14.12 16.14 2h. 2min. 12.30
00165 Intercity 16.54 18.30 1h. 36min. 24.40
01371 Intercity 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 

VINARÒS‐BENICARLÓ‐PEÑÍSCOLA  
HORARIO DESDE EL 13 DE JULIO DE LUNES A DOMINGO (INCLUIDOS FESTIVOS) 

 

Vinaròs  Benicarló  Peñiscola    Peñiscola  Benicarló  Vinaròs    RENFE BENICARLÓ  PEÑISCOLA RENFE BENICARLÓ 
6:30  7:00  7:30    7:30  7:50  8:30    7:30  8:15  9:00 
7:00  7:30  8:00    8:00  8:20  9:00    9:00  9:45  10:30 
7:30  8:00  8:30    8:30  8:50  9:30    10:30  11:15  12:00 
8:00  8:30  9:00    9:00  9:20  10:00    12:00  12:45  13:30 
8:30  9:00  9:30    9:30  9:50  10:30    13:30  14:15  15:00 
9:00  9:30  10:00    10:00  10:20  11:00    15:00  15:45  16:30 
9:30  10:00  10:30    10:30  10:50  11:30    16:30  17:15  18:00 
10:00  10:30  11:00    11:00  11:20  12:00    18:00  18:45  19:30 
10:30  11:00  11:30    11:30  11:50  12:30    19:30  20:15  21:00 
11:00  11:30  12:00    12:00  12:20  13:00    21:00  21:45  22:30 
11:30  12:00  12:30    12:30  12:50  13:30       
12:00  12:30  13:00    13:00  13:20  14:00       
12:30  13:00  13:30    13:30  13:50  14:30       
13:00  13:30  14:00    14:00  14:20  15:00       
13:30  14:00  14:30    14:30  14:50  15:30       
14:00  14:30  15:00    15:00  15:20  16:00       
14:30  15:00  15:30    15:30  15:50  16:30       
15:00  15:30  16:00    16:00  16:20  17:00       
15:30  16:00  16:30    16:30  16:50  17:30       
16:00  16:30  17:00    17:00  17:20  18:00       
16:30  17:00  17:30    17:30  17:50  18:30       
17:00  17:30  18:00    18:00  18:20  19:00       
17:30  18:00  18:30    18:30  18:50  19:30       
18:00  18:30  19:00    19:00  19:20  20:00       
18:30  19:00  19:30    19:30  19:50  20:30     
19:00  19:30  20:00    20:00  20:20  21:00       
19:30  20:00  20:30    20:30  20:50  21:30       
20:30  21:00  21:30    21:30  21:50  22:30       
21:30  22:00  22:30    22:30  22:50  23:30       
22:30  23:00  23:30    23:30  23:50  00:30       
23:30  00:00  00:30    00:30  00:50  01:30       

 

 
 

Aviso: Nuevo horario a partir 8/6/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

LÍNEA CATÍ-VINARÒS 
 

Lunes, Miércoles y Viernes no Festivos: 
 
 

Resto de días sin servicio. 
 

Catí  8:15     17:30 
Anroig  8:25     17:20 
Xert  8:30     17:15 
Sant Mateu  8:45     16:55 
Canet  9:00     16:45 
La Jana  9:10     16:35 
Traiguera  9:15     16:30 
S. Jordi  9:20     16:25 
Vinaròs  9:45     16:00 

 
 
 
Rogamos disculpen las molestias 

AUTOS MEDITERRANEO,S.A.            Castelló a 4 de Junio de 2020

Aviso: Nuevo horario a partir 22/06/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

] 

Castelló – Vinaròs 

De Lunes a Domingo: 

CASTELLÓ ‐ VINARÒS 

IDA  VUELTA 
CASTELLÓ  6:00  13:00  20:00  10:00  17:00  0:00 
BENICÀSSIM  6:20  13:20  20:20  9:40  16:40  23:40 
PLAYETAS  6:30  13:30  20:30  9:30  16:30  23:30 
OROPESA  6:40  13:40  20:40  9:20  16:20  23:20 
RIBERA  6:50  13:50  20:50  9:10  16:10  23:10 
TORREBLANCA  7:05  14:05  21:05  9:00  16:00  23:00 
ALCALA  7:20  14:20  21:20  8:40  15:40  22:40 
STA. MAGDALENA 7:35  14:35  21:35  8:25  15:25  22:25 
BENICARLÓ  7:45  14:45  21:45  8:15  15:15  22:15 
VINARÒS  8:00  15:00  22:00  8:00  15:00  22:00 

*

Rogamos disculpen las molestias 
AUTOS MEDITERRANEO,S.A.  Castelló a 4 de Junio de 2020 



X JORNADES DE LA CUINA DEL

RANXO
MARINER
DEL 18 DE SETEMBRE AL 18 D’OCTUBRE
VINARÒS 2020

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

 
 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

Turisme

PREMIS
Participa en el sorteig de  
dos dinars o sopars per a dos 
persones en dos dels restaurants 
participants en les jornades.

Emplena el qüestionari mitjançant 
un codi QR que et proporcionarà 
el restaurant al finalitzar aquesta 
experiència gastronòmica.

INFO MENÚS


